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احمد میدری
کلان طرح جدید پزشکیان

نوبت توسعه منطقه ای است
احمــد میدری وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی یادداشــتی با عنوان کلان طرح 

جدید پزشکیان؛ نوبت توسعه منطقه ای است منتشر کرده است.
متن یادداشت به شرح زیر است:

از نخســتین روز های رقابت های انتخابات ریاســت جمهوری دوره چهاردهم تا 
امروز، پروژه وفاق ملی موضوع اصلی مســعود پزشــکیان بوده است. تأکید او بر 
وفاق ملی در فضای سیاسی موضوعی کم سابقه نیست. پیش از این لزوم ایجاد 
پیوند نزدیک میان نیرو ها و جناح های سیاســی از سوی افراد مختلف از جمله 
سایر رؤسای جمهوری به انحای مختلف مطرح شده بود که شاهد پیشنهاداتی از 
قبیل آشتی ملی، گفتمان فراگیر ملی و نظایر آن بودیم. اما نقطه تمایز رویکرد 
پزشکیان این بود که به جای جست و جوی وفاق در سطح کلان سیاسی یا میان 
احزاب و جناح های سیاســی، بر محوریت اصلاح فرهنگی سیاســی و اخلاق با 
بازگشت به فرهنگ قرآن و نهج البلاغه به عنوان مبنای وفاق تأکید دارد. تا قبل از 
انتخابات دولت چهاردهم، راهبرد طرفداران وفاق برای خروج از نزاع سیاسی میان 
جناح های درگیر مواردی، چون تشــکیل احزاب، عقب نشینی یکی از طرف های 
درگیر در منازعه سیاســی یا توافق بر سر مسائلی مانند توسعه اقتصادی یا حل 
مســائل معیشتی مردم بود. پزشکیان ریشه نزاع سیاســی را به اخلاق حاکم و 
رفتار بازیگران سیاسی بازگرداند. از نظر او می توان برای تحقق سند چشم انداز، 
برنامه هفتم و فرامین رهبری به وحدت رســید؛ مشــروط بر آن که در اخلاق 
سیاســت ورزی بازنگری کنیم. او صراحتاً به مسئولان گفت برای حل مشکل، 
به خود برگردید؛ تقوی پیشــه کنید تا اختلافات حل شود؛ »فَاتَّقُوا الله وَأصَْلحُِوا 
ذَاتَ بیَنِکمْ«؛ »از خدا پروا دارید و با یکدیگر سازش کنید.« »وَلَا تنََازَعُوا فَتَفْشَلُوا 
ابرِِینَ«؛ »با هم نزاع نکنید که سست  شوید  وَتذَْهَبَ ریِحُکمْ وَاصْبِرُوا إنَِّ الله مَعَ الصَّ
و مهابت  شــما از بین برود و صبر کنید که خدا با شکیبایان است.« )انفال: ۴۶(. 

نزاع باعث از بین رفتن توان حل مسائل و ناپایداری در حرکت جمعی می شود.
این دیدگاه که راه حل را در اخلاق و فرهنگ جســت و جو می کند، در انتخابات 
پیروز شــد و راهبرد وفاق را در انتخاب اعضای کابینه معنا بخشــید و مصداق 
آن را آشــکار ســاخت. اکنون نیز با همین رویکرد موفق شد به مسأله دامنه دار 
رفــع فیلترینگ و قانون حجاب مواجهه ای متفاوت ارائــه دهد. این رویکرد که 
ریشه مسأله و راه حل را در فرهنگ و اخلاق دنبال می کند، در پروژه های بعدی 
پزشــکیان نیز حاکم خواهد بود. در این رویکرد سیاســت و هر کنش اجتماعی 
غیراخلاقی به ابــزاری برای منافع فردی و گروهی تبدیل نمی شــود و اخلاق، 
به عنوان یک نیروی مؤثر، می تواند سیاست و جامعه را از این انحراف نجات دهد.
پروژه دوم مســعود پزشکیان »توســعه یا عدالت منطقه ای« است که در امتداد 
مســتقیم پــروژه وفاق ملی قــرار دارد. وفاق تنها یک موضوع سیاســی که در 
انتخاب مدیران خود را آشکار می ســازد، نیست بلکه وفاق توافق بر سر مسائل 
جمعی از جمله عدالت منطقه ای اســت. در تمام سخنرانی های استان خراسان 
شمالی پزشکیان، توســعه منطقه ای البته با رویکردی متفاوت محور مباحث او 
بود. توســعه منطقه ای مانند وفاق مسأله تازه ای نیست. همه رؤسای جمهوری 
بر توسعه متوازن منطقه ای تأکید داشتند. یکی در ساخت پتروشیمی، یکی در 
تمرکززدایی و یکی در انتقال پایتخت راه حل را جست و جو می کرد. به طور قطع 
پروژه هایی از قبیل ایجاد طرح های عمرانی منطقه ای و تمرکز زدایی برای توسعه 
منطقه ای ضروری است. اما این سیاست ها نافرجام بوده اند، زیرا هر پروژه اداری 
و اقتصادی بدون یک نیروی پیش برنده اجتماعی و سیاسی ناکام خواهند ماند. 
پزشکیان مسأله توسعه منطقه ای را به عنوان پروژه جدید خود انتخاب کرده است 
و شرط اول را تغییر نگاه می داند. رئیس جمهوری بار ها خطاب به فرهیختگان، 
فعالان اقتصادی و مسئولان اداری در استان خراسان شمالی اعلام کرد که باید 
»ابتدا نگاه خود را تغییر دهیم.« اگر در پروژه وفاق ملی به نقد فرهنگ مسئولان 
و دور شدن آنان از اخلاق دینی پرداخته شود، در پروژه توسعه منطقه ای هم نقد 
فرهنگ عمومی با ظرافت ویژه ای دنبال می شود. او با بیان تجربه خود در ریاست 
دانشگاه علوم پزشکی تبریز گفت: »زمانی موفق شدم که دل از کمک تهرانی ها 
بریــدم. برای ۴۰ میلیون تومان به اتاق هــای وزارتخانه رفتم، اما بعد به خودم و 
به مردم برگشــتم و آن وقت بود که موفق شــدم شش ماهه بیش از ۶۰۰ خانه 
بهداشت، آن هم بدون بودجه بسازم.« او اشعار اقبال لاهوری را خواند که در آن 

مسأله اصلی نگاه غلط است و نقطه آغاز، تغییر نگاه است:
همچو آیینه مشو محو جمال دگران
از دل و دیده فرو شوی خیال دگران
آتش از ناله مرغان حرم گیر و بسوز

آشیانی که نهادی به نهال دگران
در جهان بال و پر خویش گشودن آموز

که پریدن نتوان با پر و بال دگران
همان طور که در این ابیات زیبای اقبال می خوانیم، برای دســتیابی به وضعیت 
بهتر باید محو جمال دیگران نباشیم، بال و پر خویش را بگشاییم تا بتوانیم پرواز 
کنیم. از یک رئیس جمهوری انتظار می رود از بودجه و منابع مالی که در اختیار 
استان ها قرار می دهد، گزارش دهد. اما پزشکیان می داند مسأله بودجه فرع است 
و تا زمانی که نگاه تغییر نکند، بودجه مانند آبی اســت که به شوره زار می رود. از 
همین رو بود که می گفت »برای هر مشــکلی صد ها راه حل وجود دارد، به شرط 
آنکه با هم بنشــینیم، تجربه ها را به اشــتراک بگذاریم و راه حل ها را پیدا کنیم. 
دولت آماده اســت هر امکانی که در اختیار دارد برای رفع مشکلات مردم به کار 
گیرد، اما توسعه واقعی آن نیست که ذخایر طبیعی را تخریب کنیم و زندگی خود 
را به هم بریزیم.« توسعه منطقه ای و عدالت در فضای آموزشی که موضوع دیگر 
یک نشست ملی در استان خراسان شمالی بود هم نیازمند این تحول اخلاقی و 
فرهنگی است. تغییر نگاه مقدمه واجب عدالت منطقه ای و عدالت آموزشی است. 
اما علاوه بر آن شــروط دیگری دارد تا واقعیت را تغییر دهد. فرهنگ و اندیشه 
بزرگ ترین عامل تحول است، البته زمانی که در بستر مناسب بنشیند. اگر پروژه 
وفاق ملی تاکنون دســتاورد داشته اســت، به این علت بود که در ایام انتخابات 
مردم پیام وفاق را شــنیدند و بر این باور بودند که می توانند در سرنوشــت خود 
نقش آفرینی کنند. پروژه توســعه منطقه ای و عدالت در فضای آموزشی نیازمند 
این دو است؛ از یک سو باید این پیام به مردم انتقال داده شود و از سوی دیگر به 
مردم مجال داده شود تا فضای موجود را تغییر دهند. موضوع توسعه منطقه ای 
کــه یک ابرپروژه اداری و اقتصادی در ایران اســت، تاکنون آرزویی بوده که هر 
روز از آن دورتر شــده ایم. وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در گام اول راهبرد 
شش گانه ای را برای توسعه متوازن منطقه ای ابلاغ کرد. اما بخوبی می دانیم این 
راهبرد شــش گانه مانند ســایر پروژه های اداری تنها به شرط تغییر نگاه موفق 
خواهد شد. اندیشمندان، هنرمندان و صاحبان رسانه در تغییر نگاه کامیاب ترند 
و مدیران اجرایی باید بتوانند از فرصتی که تغییر نگاه فراهم می ســازد، آرزو را 
به واقعیت تغییر دهند. برای بهبود وضعیت به این هر دو نیازمندیم. تغییر نگاه 
بدون مدیران اجرایی مشارکت پذیر و مردم مشارکت جو به تعبیر نیما یوشیج به 
»گندمی می ماند که بر ســنگی افتاده اســت.«، اما تغییر نگاه گام اول است. به 
قول »واتسلاو هاول« رئیس جمهوری فقید کشور چک »گویید حرف به چه کار 
می آید؟ حرف همه چیز است، حرف قدرت تغییر است.« پزشکیان با نقد فرهنگ 
عمومی و نقد اخلاق سیاسیون و ارائه تفسیر متفاوت از اقامه نماز راه جدیدی را 
گشوده است. عینیت بخشیدن به این جهاد تبیین وظیفه همه ماست. این نگاه، 
نیازمند همراهی همه ذی نفعان؛ از نخبگان و دانشــگاهیان گرفته تا مردم عادی 
است. تنها از طریق پیوند فرهنگ و سیاست است که می توان تغییراتی ایجاد کرد 
که ریشــه دار و ماندگار باشد. وظیفه همه ما دولتمردان نیز این است که شواهد 
این گفتمان را در حوزه عمل بسازیم و روایتش را به مردم ارائه کنیم. پزشکیان، 
با این رویکرد، الگویی جدید از سیاست ورزی مبتنی بر اخلاق و توسعه ارائه داده 
اســت؛ الگویی که اگر به درستی اجرایی شــود، می تواند افقی روشن برای ایران 
ترسیم کند. راهی که آغاز شده، دشوار است، اما با هم، می توانیم تغییرات بزرگی 

را رقم بزنیم که نه تن ها امروز، بلکه آینده کشور را متحول کنیم.

یاداشت

کنایه زیدآبادی به تغییر نام خیابان بیستون
فعال سیاســی اصلاح طلب به تلاش برای تغییر نام خیابان بیســتون واکنش 
نشــان داد. احمد زیدآبادی، فعال سیاسی اصلاح طلب، با انتشار یادداشتی در 
شبکه اجتماعی ایکس، نوشــت:»جماعتی که برای نامگذاری خیابانی به اسم 
یحیی ســنوار، خیابان بیستون را انتخاب می کنند، یعنی اینکه با ایران و همۀ 
میراث هایش از بنُ بیگانه اند! حالا اینها قرار است مواریث ملی و منافع ایران را 

برای ما حفظ و تأمین کنند؟ 
وقتی »انتخابات« مفهوم خود را از دست بدهد و عده ای با کمترین رأی ممکن، 
کرسی های شورای شهر  و نمایندگی مجلس در پایتخت را تصاحب کنند، چرا 

باید اهمیت بیستون برایشان شناخته شده باشد؟«

سوشیال

مهدی فضائلی:
مصوبات شورای عالی فضای مجازی 

نیازمند تأیید رهبر انقلاب نیست
عضــو دفتر حفظ و نشــر آثار حضرت آیــت الله خامنه ای 
تأکید کرد که مصوبات شورای عالی فضای مجازی نیازمند 
تأیید رهبر انقلاب نیســت و پــس از تصویب قابل ابلاغ و 
اجراست. مهدی فضائلی در حساب کاربری خود در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشت: »باتوجه به برخی سؤالات و ابهامات 
پیش آمده، تصریح می شــود مصوبات  شورای عالی فضای 
مجازی و برخی شوراهای دیگر، برخلاف مصوبات شورای 
عالی امنیت ملی نیازمند تأیید  رهبر انقلاب نیست و پس 
از تصویب قابل ابلاغ و اجرا اســت.« در ماده ۱۱ آیین نامه 
داخلی شورای عالی فضای مجازی هم آمده است: »مصوبات 
شورای عالی پس از ملاحظه رییس شورا بلافاصله توسط 
دبیر به اســتحضار مقام معظم رهبری می رســد و سپس 
توسط دبیر به دستگاه ها و اشخاص ذیربط ابلاغ می شود.«

گمانه زنی ها درباره آزادی 
بابک زنجانی 

وکیل بابک زنجانی با انتشــار پســتی به صورت تلویحی از 
آزادی موکل خود خبر داد. به گزارش ایلنا، رسول کوهپایه 
زاده وکیل بابک زنجانی با گذاشتن عکسی از بابک زنجانی 
در صفحه شخصی اینستاگرام خود تلویحا از آزادی موکلش 
خبرداد. البته خبر آزادی زنجانی نه از ســوی کوهپایه زاده و 
نه از سوی مقامات رسمی کشور به صورت مستقیم تایید یا 

تکذیب نشده است.

توضیح دفتر سخنگوی قوه قضائیه درباره 
شبهه پیگیری حقوق 

بیماران نابیناشده
دفتر ســخنگوی قوه قضائیه اعلام کرد: در پی شبهه مطرح 
شده در فضای مجازی در خصوص موضوع مرتبط با جامعه 
نابینایان به اطلاع می رساند که بیان اهمیت پیگیری حقوق 
بیماران مبتلا شــده به عارضه نابینایی، هیچ گاه به معنای 
توهین به جامعه نابینایان تلقی نمی شــود. به گزارش ایلنا، 
دفتر ســخنگوی قوه قضائیه در مطلبــی اعلام کرد: در پی 
شــبهه مطرح شــده در فضای مجازی در خصوص موضوع 
مرتبط با جامعه نابینایان به اطلاع می رساند که اظهار نظر 
سخنگوی قوه قضائیه در نشست خبری شانزدهم در پاسخ 
به پرسشی در زمینه پیگیری حقوق چند بیمار نابینا شده در 
یکی از بیمارستان های تهران و پیرامون اهمیت قوه بینایی و 
لزوم پیگیری حقوق بیماران ناشی از برخی قصورات پزشکی 
و درمانی صورت گرفته است. لازم به ذکر است که اهمیت 
پیگیری مجدانه حقوق بیمــاران و لزوم احترام به جماعت 
نابینایان و کم بینایان کشــور و رسیدگی به شکایات آحاد 
جامعه نســبت به ادعای قصور یا تقصیر در این خصوص، از 
جمله وظایف ذاتی دســتگاه قضایی و قابل طرح در محاکم 
کشور است. همچنین قابل ذکر است از آن رو که قوه بینایی 
جزو مهم ترین قوای هر انســان است، هرگونه قصور در برابر 
آن و تلف کردن غیر عمدی یا عمدی دو چشــم، در قوانین 
کیفری ما مجازاتی سنگین، هم تراز مجازات سلب حیات و 
پرداخت دیه کامل انسان اگر منجر به قصاص عضو محکوم 
نگردد را در بر خواهد داشــت. فلــذا بیان اهمیت پیگیری 
حقوق بیماران مبتلا شــده به عارضه نابینایی، هیچ گاه به 
معنای توهین به جامعه نابینایان تلقی نمی شود. بدیهی است 
جامعه فعال و پر تلاش معلولان و نابینایان کشور همواره از 
جایگاه قابل احترام و واجــب التعظیم در جامعه برخوردار 
هستند و همگان بایستی به کاهش آلام این جامعه کوشش 
نمایند. اما در عین حال اهمیت مقابله با قصورهای ناشــی 
از اتلاف این قوه که در برخی تعابیر به عنوان قوه ســلطنت 
کننده بر بدن نیز از آن نام برده شــده، بر همگان پوشیده 

نیست.

اعلام جرم دادستانی علیه روزنامۀ 
ابتکار و یاشار سلطانی

قــوه  قضائیه اعــلام کرد: درپی انتشــار ســرمقالۀ یکی از 
مطبوعات کشور به قلم مدیرمسئول این روزنامه که طی آن 
مطالبی خلاف واقع مطرح شده بود، دادستانی تهران علیه 

این روزنامه به اتهام نشر اکاذیب اعلام جرم کرد.
به گزارش فارس، قوه  قضائیه اعلام کرد: درپی انتشار سرمقالۀ 
یکی از مطبوعات کشور به قلم مدیرمسئول این روزنامه که 
طی آن مطالبی خلاف واقع مطرح شده بود، دادستانی تهران 
علیه این روزنامه به اتهام نشر اکاذیب اعلام جرم کرد. یکی از 
فعالان فضای مجازی هم که سابقه محکومیت و زندان دارد 
و مــدت زیادی از آزادی او نمی گذرد، به تازگی در اظهاراتی 
ادعاهایــی خلاف مطرح کرده که برای این فرد ضمن اعلام 

جرم، پرونده قضایی جدیدی تشکیل شده است.

مجمع تشخیص مصلحت نظام:
تکذیب مخالفت هیات عالی نظارت با 

واردات خودرو
روابط عمومی مجمع تشــخیص مصلحت نظام در خصوص 
ایــراد هیئت عالی نظارت در مــورد افزایش ارز تخصیصی 
برای واردات خودروهای نو و کارکرده بیشتر از لایحه دولت، 

توضیحاتی ارائه داد.
در اطلاعیه روابط عمومی مجمع آمده است:

هیئت عالی نظارت مجمع تشــخیص مصلحــت نظام در 
راستای ایفای وظایف خود و با بررسی کارشناسانه در جلسه 
مورخ ۸ دی ماه با توجه به شــرایط اقتصادی کشور و لزوم 
مدیریت منابع ارزی، »افزایــش میزان ارز تخصیصی برای 
واردات خودرو، بیش از عدد تعیین شده در لایحه دولت در 
بودجه ۱۴۰۴« را مغایر سیاست های کلی اعلام کرد. بنابراین 
هیئت عالی نظارت، نه تنها با واردات خودرو مخالفتی نداشته 
اســت بلکه آن را در جهت رفع نیاز کشــور به خودروهای 
با کیفیت و ایمن ضروری می داند. خاطر نشــان می شــود 
بر اساس گزارشــی که بانک مرکزی در جلسه هیئت عالی 
نظارت ارائه کرد، اولویت های تامین ارز برای حوزه تولید در 
داخل کشــور تعیین شده و تامین ارز در سقف تعیین شده 
در لایحه دولت برای واردات خودرو امکان پذیر است. پس از 
استماع گزارش بانک مرکزی و نتایج بررسی های کمیسیون 
اقتصادی مجمع، اعضای هیئت عالی نظارت، بند»ر« تبصره 
۱ بودجه۱۴۰۴ در خصوص تخصیص ارز در چارچوب لایحه 
دولت برای واردات خودروی ســواری نو و کارکرده را مغایر 
با سیاست های کلی تشــخیص نداد و تخصیص ارز فراتر از 
لایحــه بودجه را که مورد نظر مجلس بود از آنجا که دولت 
قادر به تامین آن نمی باشد، از نظر غیرقابل اجرا بودن خلاف 
سیاست های کلی قانونگذاری دانست بنابراین برداشت برخی 
رسانه ها، مبنی بر مخالفت این نهاد با واردات خودرو در سال 

۱۴۰۴ از اساس صحیح نیست.

ویژه

عدلیه

مجمع تشخیص

هر  گفت: شروع  مجلس  ادوار  نماینده 
ناآرامی ممکن است با گروه های تندرو 
این  پایان آن دیگر در دست  اما  باشد 
واقعی  به طور  مردم  بود.  نخواهد  افراد 
زندگی  و  ناراحت اند  موجود  شرایط  از 
به دلایل مختلف مختل شــده  آن ها 
است. به نظر می رسد که اگر هدف برخی 
باشد، ممکن  تکرار سناریوی سال ۹۶ 
است بتوانند آغاز آن را رقم بزنند، اما 
نحوه پایان آن در اختیار آن ها نخواهد 
دیگر  هم  مردم  گفتم  که  همانطور  بود 
در دام فراخوان دهنــدگان نمی افتند 
مسئولان باید هرچه زودتر برای بهبود 

زندگی مردم تدبیر اساسی کنند.
بهرام پارســایی، نماینــده ادوار مجلس در 
گفت وگو با ایلنا، با اشاره به بروز مشکلاتی 
در کشور درباره اینکه چه راهکارهایی وجود 
دارد که دولت بتواند از این مشکلات خارج 
شود، گفت: ارائه راهکارهایی برای خروج از 
این وضعیت دشــوار است، زیرا مشکلات ما 
ریشه ای و ناشی از انباشت مسائل در طول 
چند دهه هستند. این مشکلات به هیچ وجه 
به دولت آقای پزشــکیان محدود نمی شود. 
هرچنــد که وقایع جهانی نیز بر وضعیت ما 
تأثیر گذاشته، چراکه کشور ما، تنها کشوری 
است که هر اتفاقی در هر نقطه ای از جهان 
روی می دهــد در اقتصاد و زندگی مردم ما 

اثر می گذارد.
وی با بیان اینکه مشکلات کشور بنیادی تر 
از آن هســتند کــه با یک یا چنــد راهکار 
ســاده حل شــوند، ادامه داد: فرصت های 
زیادی برای حل مشکلات وجود داشته که 
متأسفانه از دست رفته اند. دلیل اصلی این 
مشکلات، به رغم هرگونه انکار، تحریم هایی 
هستند که به ویژه از سوی ایالات متحده، به 
کشور ما تحمیل شده است حتی افرادی که 
معتقد بودند تحریم نعمت اســت هم امروز 
خلاف حرف شــان اثبات شده است. اگرچه 
شاید درست می گفتند و تحریم نعمتی بود 
برای دکان داران زمــان تحریم گویا این را 
می دانستند. به هر حال بحران اصلی کشور 
ما به دلیل تحریم هایی اســت که آمریکا به 

عنوان قدرت اول اقتصادی جهان به ما وارد 
کرد. همچنین، تحریم هــای داخلی نیز در 
کنار این تحریم ها وجود دارد. به عنوان مثال، 
موضوعاتی مانند »FATF« این هم تحریم 
داخلی اســت که بر تحریم های بین المللی 
مضاعف شــد. این نماینــده ادوار مجلس 
تصریح کرد: تا ایــن واقعیت را نپذیریم که 
حتی کشورهای بزرگ مانند چین و روسیه 
نیز در مواجهه با تهدیدات تحریمی آمریکا 
به نوعی مماشــات می کنند و بــا آن کنار 
می آیند و ایــن واقعیت ها را نادیده بگیریم، 
مشــکلات همچنان ادامه خواهد داشت و 
این مسائل نه تنها با حضور آقای پزشکیان، 
بلکه با حضور اصلاح طلبان، اصول گرایان و 
معتدلین نیز حل نخواهد شد. ناترازی هایی 
که وجــود دارنــد، حاصل چندین ســال 
مدیریت نابخردانه و حضور افراد ناشایست 
در کنار تحریم هاست. ما در کشور با داشتن 
منابع گازی و نفتی غنی، دلیلی برای وجود 
ناترازی نداریم جــز ناکارآمدی و ضعف در 
سیستم مدیریتی و بی برنامگی که طی این 
چند دهه وجود داشته است. به هر حال هر 
دوره ای از مدیریــت در اختیار یکی از این 
جناح ها بوده و می توانسته اند زیرساخت های 
لازم را تعیین و مشکلات را حل کنند. الان 
هم اگرچه آمــار می دهند که مســئولیت 
مشــکلات کنونی به گردن مــردم انداخته 
شود، اما درست نیست چراکه مصرف سرانه 
ســوخت ما با وجود داشتن این ذخایر، در 

سطح پایینی قرار دارد.
وی ادامه داد: بخش عمده ای از مشــکلات 
ناشی از فرسودگی شبکه و زیرساخت هاست 
که انرژی را هدر می دهد و همچنین ناتوانی 
در بهره برداری از ذخایر خدادادی. کشــور 
ما در شــرایطی قرار دارد که با این منابع، 
روزانه در برخی مناطق دو تا چهار ســاعت 
برق قطع می شــود و نباید از مردم طلبکار 
هم باشند. این وضعیت نتیجه بی برنامگی و 
عدم پاسخگویی دولت های مختلف است که  
موجب بحران انرژی شده است که شایسته 
مردم و کشــور ما نیست. کشورهایی مانند 
قطر، که به اندازه یک اســتان ما نیستند و 

ذخایر گاز ما را به صورت مشترک برداشت 
می کنند، از لحاظ مصرف انرژی در ســطح 
بالایی قرار دارنــد و هیچ گاه با قطع برق یا 
گاز مواجه نمی شــوند، زیرا زیرساخت های 
خود را به درستی طراحی و اجرایی کرده اند. 
برای حل این مشــکلات، نیاز به یک اراده 
ملی اســت. افرادی که در راس قدرت قرار 
دارند و اختیار دارنــد باید تدابیری در این 
زمینه اتخاذ کنند. چه مقامات رسمی و چه 
قدرت های در ســایه که دیگر حتی قدرت 
شان را کتمان هم نمی کنند، نیاز است که 
هماهنگی و همکاری لازم را داشته باشند. 
البته بعید می دانم که این ها همه بتوانند با 
هم برای برون رفت از شرایط فعلی هماهنگ 
شوند مجلس هم نباید به گونه ای باشد که 
بــود یا نبودش برای مردم و یا جامعه فرقی 

نداشته باشد. 
نماینــده ادوار مجلــس دربــاره اینکه چرا 
در شــرایط فعلی جامعه، با توجه به اینکه 
تمامی دنیا به اینترنت آزاد دسترسی دارند، 
فراخــوان داده می شــود تا مــردم به برای 
عــدم رفع فیلتر به خیابان بریزند، گفت: در 
اعتراضات خیابانی،  برای  خصوص فراخوان 
اگر اهدافی کــه در ســال ۹۶ مطرح بود، 
پشــت پرده راهپیمایی روز جمعه باشد، به 
نظر من به اهدافشــان نرســیده اند چرا که 
مردم از خیلی از این چیزها گذشــته اند و 
با آگاهی بیشــتری در حال اقدام هستند و 
به دام افرادی که چنیــن فراخوان هایی را 
می دهند، نمی افتنــد. در روز جمعه هم با 
وجود تبلیغاتــی که در فضای مجازی برای 
این راهپیمایی انجام شــد، جمع شان حتی 
به اندازه پیک موتوری های خیابان هم نبود. 
طبق اصــل ۲۷ قانون اساســی که آزادی 
اجتماعات و راهپیمایی را تضمین می کند، 
هر گروه یا دسته ای که بخواهد راهپیمایی 
کند باید مجوز داشته باشد در غیراینصورت 
نیروی انتظامــی باید با آن برخورد کند اما 
مسئله این است که چرا اقلیتی با این همه 
فراخوان و قانون شــکنی، اقدام به برگزاری 
تجمعات می کنند؟ در حالی که به اکثریتی 
که نســبت به موضوعات معترض هستند، 

حــق اعتراض داده نمی شــود. تا زمانی که 
حقوق قانونی مردم نادیده گرفته شود و یک 
اقلیت بخواهد سیســتم را در دست داشته 

باشد، وضعیت ما تغییری نخواهد کرد.
وی ادامــه داد: برخی با وجــود مخالفت با 
خود آقای پزشکیان الان از روی کار آمدن 
ایشان خوشــحال هستند و تلاش می کنند 
مســئولیت ایــن نابخــردی و ناکارآمدی 
چندیــن دهه ای به گردن آقای پزشــکیان 
بیفتد، هرچند که در این چند ماه شاهدیم 
که برخی چنین می کنند آقای پزشــکیان 
امــا نباید در زمیــن آنها که مدام ســعی 
دارنــد ناترازی ها را گردن مــردم بیندازند، 
بیفتد. آمارهای ارائه شــده در مورد مصرف 
انرژی بعضا نادرســت است و مصرف انرژی 
ما نسبت به کشورهای اروپایی بسیار کمتر 
است. مســائل دیگری هم مطرح می شود، 
مانند قاچاق روزانه ۲۰ میلیون لیتر سوخت 
و اینکه می گویند ما خودمان فروشــنده و 
توزیع کننده ایم. امــا اگر نتوانند یا نخواهند 
جلوی این قاچاق را بگیرند، این فقط شعار 
خواهد بود. من واقعاً نگران کشــور و مردم 
هستم، نگران جوانان هستم. رئیس جمهور 
اخیرا می گفت که ۸۰ درصد دانش آموزان، 
تیزهوشــان،  مدارس  دانش آمــوزان  حتی 
مشــتاق رفتن به خارج از کشــور هستند. 
نماینده ادوار مجلس گفت: متاسفانه رئیس 
جمهور به جای ارائه راهکار می گویند جوانان 
را به گونه ای تربیت کنیم که حتی اگر آنها را 
کتک هم بزنیم از این کشور نروند. مسئولان 
اگر نگران مهاجرت هستند باید تلاش کنند 

امید را در جوانان زنده کنند. 
رئیــس جمهــور بایــد بــه نخبه هایی که 
در زندان هســتند، مانند آقای یونســی و 
امیرحسین مرادی، کمک کند تا آزاد شوند 
و با این کار به سایر نخبگان امید دهند. در 
غیر این صورت، جوانان ما زندگی نخبگانی 
کــه در ایران مانده اند را بــا آن هایی که از 
کشور رفته اند، مقایسه خواهند کرد. به نظر 
می رســد برخی افراد، از جملــه گروه های 
افراطی و آنهایی که دکان چند نبش تحریم 
را دارنــد، تصور می کنند که جوانان ما تنها 
به مسائل سیاسی فکر می کنند. در حالی که 
واقعیت این است که جوانان ما می خواهند 
زندگی کنند و آگاه اند و به دنبال زندگی در 

فضای آزادی و برابری هستند.
پارســایی گفت: شــروع هر ناآرامی ممکن 
اســت با گروه های تندرو باشد اما پایان آن 
دیگر در دست این افراد نخواهد بود. مردم 
به طور واقعی از شرایط موجود ناراحت اند و 
زندگی آن ها به دلایل مختلف مختل شده 
است. مردم در حال حاضر با کاهش ارزش 
پول شــان مواجه هســتند و هر روز ارزش 
پول شان کمتر می شود، در حالی که درآمد 
ثابت ریالی دارند اما هزینه ها دلاری اســت 
و با قطــع برقی که وجــود دارد و آلودگی 
هوا و سایر مشکلاتی که وجود دارد به نظر 
می رسد که اگر هدف برخی تکرار سناریوی 
سال ۹۶ باشد، ممکن است بتوانند آغاز آن 
را رقم بزنند، اما نحــوه پایان آن در اختیار 
آن ها نخواهــد بود همانطور که گفتم مردم 
هم دیگر در دام فراخوان دهندگان نمی افتند 
مســئولان باید هرچه زودتر بــرای بهبود 

زندگی مردم تدبیر اساسی کنند.

کشور  داخلی  امور  کمیســیون  رئیس 
آمادگی  اعلام  از  مجلس  شــوراهای  و 
کمیسیون متبوع خود برای دریافت نظر 
احزاب دلسوز کشور درباره اصلاح قانون 
احزاب و چگونگــی تقویت جایگاه آنها 

خبر داد.
به گزارش ایلنا، محمدصالح جوکار با اشــاره 
به نقش احزاب در افزایش مشارکت سیاسی 
در جامعه، گفــت: احزاب ظرفیت هایی دارند 
که باید در راســتای توسعه و پیشرفت کشور 
به کار ببرند البته احزاب در کشــور ما حتی 

نتوانسته اند ســطح خود را ارتقا دهند تا در 
ادامه کار منجر به توســعه کشور شود. رئیس 
کمیســیون امور داخلی کشــور و شوراهای 
مجلس شورای اسلامی افزود: البته احزاب در 
راســتای ساماندهی و پای کار آوردن سرمایه 
اجتماعــی اقدامات خاصــی ندارند و بخش 
اعظمــی از این ایراد کار به خــود احزاب باز 
می گــردد که برنامه و آموزش ندارند و صرفا 
می خواهند زمان انتخابات پررنگ باشند و با 
حمایت از کاندیدایی، مدتی سر زبان باشند و 

بعد کارشان تمام می شود.

وی اضافــه کرد: احزاب بایــد آن چنان قوی 
باشــند که تبدیل به جریانی برنامه ریز برای 
کشور و قوا شــوند و از آنجایی که تحولی در 
برنامه های احزاب دیده نمی شــود، مردم هم 

کمتر به آنها اعتماد می کنند.
جوکار اضافه کرد: از ســوی دیگر دیده شده 
زمانی کــه احزاب از کاندیدایی حمایت کرده 
اند و فرد روی کار آمده و اقدامات او ایراداتی 
داشته است، دیگر مسئولیت حمایت خود را 
برعهده نمی گیرنــد. این نماینده مجلس در 
دوره دوازدهــم بیان کــرد: احزاب در صورت 

تقویــت خود مــی توانند راهنمــای خوبی 
بــرای دولت و مجلس باشــند که به خودی 
خــود منجر به افزایش مشــارکت سیاســی 
در جامعه می شــود. رئیس کمیسیون امور 
داخلی کشور و شوراهای مجلس اظهار کرد: 
مجلس شورای اســلامی این آمادگی را دارد 
که پذیرای نظر احزاب دلســوز کشــور باشد 
و حتی طی جلســه ای دربــاره اصلاح قانون 
احزاب و چگونگی تقویت جایگاه آنها مباحثه 
 کند تا آنها نیز انگیزه بیشــتری برای فعالیت 

در کشور داشته باشند.

یک فعال سیاسی اصولگرا گفت: رئیس 
جمهور شخص دوم مملکت است و این 
اقتدار را دارد و باید کل فیلترینگ را 
برمی داشت و بعدا شورای عالی فضای 
مجــازی تایید می کــرد و اتفاقی هم 
معطل  نباید  اصلا  پزشکیان  نمی افتاد؛ 

شورای عالی فضای مجازی می ماند.
محمــد مهاجری، فعال سیاســی اصولگرا، 
در گفتگو با منیبــان درباره انتقاد تندروها 
درخصوص رفع فیلترینگ گفت: آن چیزی 
که پزشــکیان در وعده های انتخاباتی خود 
مطرح کرد با آن چیزی که الان اتفاق افتاده 

است فاصله زمین تا آسمان دارد.
او تصریــح کــرد: رئیس جمهــور پیش از 
برگزاری انتخابات وقتی بحث رفع فیلترینگ 
مطرح بود از رفع مطلق فیلترینگ حرف زد 
و آن چیــزی که امروز بــرای رفع فیلتر دو 
پلتفرم خارجی رقم خورد یک قدم کوچک 
به حســاب می آید و با ترکیب فعلی شورای 
عالی فضای مجازی، دورنمای خیلی روشنی 

از رفع کامل فیلترینگ دیده نمی شود.
این فعال سیاسی اصولگرا خاطرنشان کرد: 
معنای متنی که اخیرا با عنوان صورتجلسه 
شورای عالی فضای مجازی منتشر شده این 
اســت که قضیه رفع کامل فیلترینگ حالا 

حالاها باید معطل بماند و  جلســات متعدد 
برگزار شود.

مهاجــری در ادامه یادآور شــد: فیلترینگ 
کلــی باید با یک دســتور رئیــس جمهور 
برداشته شود و پزشکیان اصلا نباید معطل 

شورای عالی فضای مجازی می ماند.
او تاکید کرد: من معتقــدم رئیس جمهور 
شخص دوم مملکت اســت و این اقتدار را 
دارد و بایــد کل فیلترینگ را برمی داشــت 
و بعدا شــورای عالی فضــای مجازی تایید 
می کــرد و اتفاقی هم نمی افتاد و اگر رئیس 
جمهــور با اقتدار ایــن کار را انجام می داد، 

حل می شد.
ایــن فعال سیاســی اصولگــرا اضافه کرد: 
موضوع فیلترینگ یک مسئله کاملا نمادین 
اســت و اگر پزشــکیان این مشکل را حل 
می کرد معنای آن این بود که اراده ای برای 

حل بقیه مشکلات هم وجود دارد.
او تصریح کــرد: بعد از ۴ مــاه از روی کار 
آمدن دولت پزشــکیان رفــع فیلترینگ با 
شرایط فعلی ناقص است و این خیلی پالس 

مثبتی برای امیدواری به جامعه نیست.
مهاجــری در پاســخ به اینکه چــرا برخی 
از مخالفــان رفــع فیلترینگ شــبکه های 
اجتماعی خودشان در این پلتفرم ها حضور 

دارنــد و فعالیت می کنند، گفت: کســانی 
که این رفتار را دارند فقط برای خودشــان 
رانت را می پســندند و معتقدند ما شــعور 
داریم و می دانیــم چگونه از فضای مجازی 
استفاده کنیم؛ در حالی که مردم به مراتب 
باشعور هســتند و این قبیل افراد آدم های 
سیاســت ورز و صادقی نیســتند. اگر فیلتر 
خوب است باید برای همه خوب باشد و اگر 

بد است باید برای همه بد باشد.
این فعال سیاسی اصولگرا خاطرنشان کرد: 
من معتقدم در حال حاضر فیلترینگ وجود 
خارجی نــدارد؛ وقتــی ۹۰ درصد مردم از 
فیلترشکن اســتفاده می کنند چیزی به نام 
فیلترینــگ وجود ندارد و اگــر همه این ها 
را کنــار بگذاریــم همین الان بــا ماهواره 

اســتارلینک نیــازی به فیلترشــکن و این 
حرفهــا هم نداریم. اگر یــک مدت دیگری 
بگذرد استفاده از ماهواره استارلینک کاملا 
اقتصادی اســت و افراد می توانند با آرامش 
و با هزینه بســیار کمتر از وضعیت فعلی از 

استارلینک استفاده کنند.
او افزود: معنی وفاق این اســت که آن ۱۰ 
_۱۲ نفــری کــه در شــورای عالی فضای 
مجازی مخالف رفع فیلترینگ هســتند را 
کنار بگذارند. از جملــه اقدامات خوبی که 
پزشــکیان برای آینده می تواند انجام بدهد 
این است که پیشــنهاد به عضویت شورای 
عالی فضای مجازی درآمدن افراد متخصص، 
دلیر و مســلط به فضای مجــازی که فهم 

امروزی از این فضا دارند، را مطرح کند.

بهرام پارسایی:

مردمدردامفراخواندهندگانروزجمعهنمیافتند
تاوقتیحقوققانونیمردمنادیدهگرفتهشودوضعیتتغییرنمیکند

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور مطرح کرد: 

مجلس پذیرای نظر احزاب درباره اصلاح قانون احزاب

محمد مهاجری:

با فیلترشکن، فیلترینگ عملا معنا ندارد




